

## الجمعية العامة الـ 137 للاتحاد البرلماني الدولي

#### سانت بطرسبرغ، روسيا الاتحادية، 14- 18 تشرين الأول / أكتوبر 2017



CL/201/10(i)-R.1 2017 تشرين الأول/ اكتوبر 12 المجلس الحاكم البند 10

## تقارير عن الاجتماعات المتخصصة الأخيرة للاتحاد البرلماني الدولي

(a) المؤتمر الإقليمي للبرلمانيين الشباب في إفريقيا بشأن تمكين الشباب: تعزيز المشاركة السياسية من أجل مجتمعات أكثر شمولية وسلمية

أبوجا (نيجيريا)، 27-28، أيلول / سبتمبر 2017

نظمت الجمعية الوطنية لنيجيريا والاتحاد البرلماني الدولي، مؤتمراً إقليمياً للبرلمانيين الشباب في إفريقيا بشأن تمكين الشباب: تعزيز المشاركة السياسية من أجل مجتمعات أكثر شمولية وسلمية. وعُقد المؤتمر في أبوجا يومي 27 و 28 أيلول / سبتمبر 2017، وكان جزءً من سلسلة من المناسبات الإقليمية للاتحاد البرلماني الدولي، لتمكين البرلمانيين الشباب وتشجيع مشاركة الشباب في السياسة. وضم المؤتمر 32 شاباً و 16 شابة من البرلمانيين من 15 بلداً، حيث بلغ متوسط أعمار المشاركين 38 عاماً. وقد انضم إليهم أكثر من 100 من القادة الشباب في مجالس الولايات، برلمانات الشباب، منظمات المجتمع المدنى والوكالات الدولية.

ودرس المشاركون الحالة الراهنة لمشاركة الشباب في إفريقيا. وحددوا الوسائل والاستراتيجيات لزيادة عدد البرلمانيين الشباب وتأثيرهم، بما في ذلك من خلال حصص الشباب. وقد عقدوا العزم على دعوة الأحزاب السياسية إلى فتح المجال أمام الشباب، وزيادة الدعم المالي لتسهيل إدارتهم للمناصب العامة. وشددوا أيضا على الدور الهام الذي تضطلع به مجموعات الشباب وشبكاتهم في تعبئة العمل في البرلمانات، وأهمية العمل مع منظمات الشباب الشعبية، الرابطات الطلابية، وحركات الشباب. واستناداً إلى حملة "ليس صغيراً جداً ليعمل"، التي تم الاضطلاع بها لتعبئة العمل العالمي لخفض سن الأهلية للتأهل لمنصبهم، ووافق المشاركون على إعادة النظر في الأطر القانونية القائمة في بلدانهم.

كما بحث المشاركون الصلة بين المشاركة السياسية ومنع التطرف العنيف، وحددوا تدابير ملموسة لمعالجة



دوافع التطرف العنيف، مثل الفقر، التهميش، عدم المساواة الجندرية، وسوء نظام الحكم. والتزموا بضمان أن يكون لدى بلدانهم خطة عمل لمنع التطرف العنيف، القدرة على الاستجابة لاحتياجات الشباب ومصالحهم، وضع أطر قانونية، وتخصيص الموارد والإشراف على تنفيذ هذه الخطط. واتفقوا أيضا على دعم برامج التوعية والتربية العامة لمنع نشوب الصراعات والتطرف، وعزموا على دعم تمكين النساء والفتيات والقضاء على التمييز وعدم المساواة. وبوصفهم قادة مجتمعيين، سلط النواب الشباب الضوء أيضاً على دورهم في معالجة المفاهيم الدينية الخاطئة، لتعزيز بيئة الحوار، التفاهم، والسلام.

ورحب البرلمانيون الشباب، بعرض الاتحاد البرلماني الدولي المستمر لدعم مشاركة الشباب والبرلمانيين الشباب، بما في ذلك من خلال المؤتمرات الدولية والإقليمية للشباب، وكذلك من خلال الدعم التشريعي، بناء القدرات، وأنشطة الإرشاد للبرلمانيين الشباب.







### المؤتمر الإقليمي للبرلمانيين الشباب في إفريقيا أبوجا، نيجيريا

2017 أيلول/ سبتمبر 28-27

#### الوثيقة الختامية

المقرران المشاركان: سعادة رفائيل إغبوكو، عضو البرلمان (نيجيريا) سعادة مونا. بيلهام - يونغبلود، عضو البرلمان (ليبريا)

نحن، حوالي 200 مشارك - 32 شاباً و16 شابة - من البرلمانيين من 15 دولة، اجتمعنا في أبوجا، نيجيريا، يومي 27 و 28 سبتمبر 2017 لعقد مؤتمر إقليمي للبرلمانيين الشباب في إفريقيا، بعنوان "تمكين الشباب: تعزيز المشاركة السياسية من أجل مجتمعات أكثر شمولية وسلمية"، وعمل البرلمانيون الشباب في شراكة مع قادة مجالس الولايات، البرلمانات الشبابية، منظمات المجتمع المدني، والوكالات الدولية. وكان متوسط سن البرلمانيين المشاركين 38 عاماً.

وعلى مدار يومين بحثنا وناقشنا قضايا المشاركة السياسية للشباب ومنع التطرف العنيف. وقد عقدنا العزم على أن تكون هذه المسائل مترابطة ترابطاً وثيقاً. وإن استبعاد الشباب من الديمقراطية ومؤسسات صنع القرار، يمكن أن يدفعهم إلى الاندماج في الجماعات المتطرفة العنيفة. وإذا أُريد منع التطرف العنيف، فينبغي أن يكون الشباب والشابات ممثلين تمثيلاً كاملاً في جداول صنع القرار، بحيث يمكن سماع أصواتهم وأفكارهم بصوت عال وواضح.

وبصفها بيوت الشعب، فإن برلماناتنا هي أماكن للحوار، حيث تتجمع فيها مجموعات متنوعة. ومن أجل الحصول على الحق في السياسات، بما في ذلك من خلال اعتماد وضمان تنفيذ التشريعات ذات الصلة، ومساءلة حكوماتنا على نحو فعال، ويجب أن تكون جميع شرائح المجتمع ممثلة، ولا سيما الشباب. ونحن، بوصفنا ممثلين شباب أقرب إلى شباب وشباب بلداننا، فإننا أفضل من يقوم بتوجيه آراء ومخاوف



الشباب إلى طاولة صنع القرار. ومع ذلك، فنحن ممثلون تمثيلاً ناقصاً في البرلمان. ونؤكد على الحاجة الماسة إلى تكثيف الجهود الرامية إلى تعزيز مشاركة الشباب. لقد سمعنا ما يكفي من الكلام، وحان الوقت لتكثيف الجهود واتخاذ إجراءات قوية وجريئة الآن:

- ينبغي أن تجسّد الدساتير مشاركة الشباب. ويجب أن تسهل القوانين انتخاب الشابات والشبان، بما في ذلك من خلال حصص الشباب، ورفع القيود المتعلقة بالسن الكبير للترشح للمناصب. إذا كنت من العمر بما يكفى للتصويت، فإن لديك من العمر ما يكفى لتعمل!
- ينبغي للسياسات والبرامج المدروسة جيداً، والممولة تمويلاً جيداً، تمكين الشابات والشبان سياسياً اجتماعياً، اقتصادياً، وثقافياً. وتشكل برلمانات الشباب، مجالسهم، وأنواع أخرى من رابطات الشباب من بين العديد من الوسائل لتحقيق هذه الغاية. وينبغي أن تركز التربية المدرسية والتربية المدنية، بشكل أكبر على إعداد الأطفال والشباب للمشاركة في السياسة، وعلى تعزيز التطلعات للخدمة العامة.
- ينبغي على الأحزاب السياسية، أن تفتح المجال أمام الشباب، من النساء والرجال على السواء. ولا يمكنهم الاستمرار في استخدام الشباب لحشد الأصوات والحملات وحشد التأييد، دون منحهم مقعداً على الطاولة أيضا. وعليهم بدلاً من ذلك، أن يجندوا الشباب كمرشحين، وأن يقدموا لهم الدعم كاقتراح عادل ومربح للجانبين.
- نظراً للدور الهام للتمويل في الحملات الانتخابية، ينبغي ضمان التمويل العام لأجنحة الشباب للأحزاب السياسية. ومن الضروري أيضاً وضع حد أقصى لتمويل الحملات، من أجل تكافؤ الفرص.
- وأخيراً وليس آخراً، ينبغي للشباب أن يدعموا الشباب. وينبغي تشجيع البرلمانيين الشباب على دعم شبكاتهم، تدريبهم، ومشاركتهم مع المرشحين الشباب. وقد حان الوقت أيضاً للشباب ليقوموا باتخاذ الإجراءات بأنفسهم، وتنمية رأس مالهم الاجتماعي، عن طريق المشاركة بقوة مع مجتمعاتهم، والمساهمة في تنميتها وإثبات أهميتها بالنسبة للشعب. فالسلطة لا تُعطى أبداً، وإنما يجب أن تُكسب!

ونحن ندرك جيداً أن قوتنا مستمدة من الناس الذين نمثلهم، بالتالي، فإن مسؤوليتنا الرئيسية هي البقاء بالقرب من الدوائر التي أعطتنا ثقتها. ونؤكد من جديد، على أهمية المشاركة المستمرة مع مجتمعاتنا بين



الدورات الانتخابية، واستمرار تلقي تعليقاتهم. ويمكن تحقيق ذلك من خلال الوسائل الرقمية وغير الرقمية، مثل قاعات البلديات.

وينبغي تعزيز التكتلات والشبكات الشبابية عبر الأحزاب، كوسيلة رئيسية للنواب الشباب لتوطيد جهودهم ومعالجة القضايا ذات الاهتمام المشترك. وتشكل أنشطة الإرشاد وأنشطة بناء القدرات طرقاً أخرى لتعزيز تأثير النواب الشباب لإحداث التغيير.

وندعو الاتحاد البرلماني الدولي إلى دعمنا، وبرلماناتنا في تحقيق هذه الغايات.

ونحيي العمل الذي يجري في نيجيريا لتخفيض أعمار الأهلية، من خلال حملة "ليس صغيراً جداً ليعمل"، ونسعى إلى نشر هذه الحملة خارج حدود نيجيريا. ونستوحي أيضاً من عمل منتدى البرلمانيين الشباب في نيجيريا، الذي يعمل كحلقة وصل بين الشباب النيجيري وحكومة البلاد والبرلمان. ونعلق آمالا كبيرة على المسعى الجديد الذي يقوده المنتدى، لضمان منح 20٪ من التمويل العام للأحزاب السياسية ليتم منحها لأجنحتها الشبابية.

ونعقد العزم على أن نتابع في بلداننا، المناقشات التي جرت، والقرارات التي أتخذت خلال هذا المؤتمر الإقليمي، بما في ذلك ما يلي:

- تقديم تقارير إلى برلماناتنا، بشأن التوصيات المعتمدة هنا، وتبادلها مع زملائنا؛
- عم وتوجيه المرشحين الشباب في الانتخابات المقبلة على الصعيدين المحلى والوطني؟
- الضغط على البرلمانيين والسياسيين الآخرين، من جميع الأعمار، لإدخال تدابير لتعزيز مشاركة الشباب، سواء من خلال الحصص، أو مواءمة الحد الأدنى لسن للمرشحين المطلوب للتصويت
- مشاركة المعرفة التي حصلنا عليها خلال المؤتمر مع الشباب في مجتمعاتنا، ومع مجموعات الشباب في المجتمع المدني.

إن مخاطر استبعاد الشباب من صنع القرار السياسي، وتآكل ثقتهم في ديمقراطياتنا، خطيرة، مما يسهم في اللامبالاة والسخط، وحتى التطرف العنيف. غير أن التهميش السياسي هو أحد العوامل الدافعة الكثيرة في إفريقيا، بما في ذلك الافتقار إلى التعليم، الافتقار إلى الفرص الاجتماعية - الاقتصادية، البطالة، الفقر، عدم المساواة، والتمييز. ومن المسائل المثيرة للقلق التي أثيرت خلال مناقشاتنا، الميل بين السياسيين إلى



استخدام الدين في حملاتهم الانتخابية، الأمر الذي يزيد من حدة الخلافات، ويغلق المجتمعات المحلية، حتى في المجتمعات التي لم تعصف بها هذه الظواهر منذ سنوات قليليه مضت.

فالعدالة الاقتصادية، احترام التنوع، وتكافؤ الحصول على الفرص، هي أسلحة أفضل ضد التطرف العنيف مقارنة بالأنشطة العسكرية أو الأمنية. ولئن كانت هذه الأنشطة ضرورية، فإنها لا تتناول سوى أعراض المشاكل العميقة، وليس أسبابها الجذرية، حسب الاقتضاء، لضمان السلام المستدام.

والمطلوب هو استجابة أشمل، تستهدف الأسباب الأعمق للتطرف العنيف، وتساعد في حماية وإعمال حقوق الإنسان، الديمقراطية، والحوكمة. ونوافق على أن جوهر القيادة بالنسبة للبرلمانيين الشباب، هو في العمل الذي نتخذه لمواجهة سوء الحكم، الفقر، عدم المساواة والتمييز، ونقرر بالتالي أن نفعل ما يلي:

- ضمان أن تكون لدى بلداننا خطة عمل لمنع التطرف العنيف، إبراز وجهات نظر الشباب في صنع السياسات، إنشاء أطر قانونية تتماشى مع الالتزامات الدولية في مجال حقوق الإنسان، الإشراف على التنفيذ وتخصيص الموارد وإنجازها؛
- دعم السياسات والقوانين للمساعدة على منع التطرف العنيف، من خلال نهج شامل وكلي، يتناول العديد من العوامل؛
- إجراء رقابة فعالة على التدخلات التي تركز على الأمن، لضمان استنادها إلى قوانين وقواعد حقوق الإنسان، وسيادة القانون عموماً؛
- دعم البرامج التعليمية الطموحة التي تعزز السلام وحقوق الإنسان، وتراعي الفوارق بين الجنسين، وتساعد على مكافحة الروايات المؤدية إلى التطرف العنيف؛
- دفع حكوماتنا إلى تخصيص المزيد من الموارد، لضمان حصول كل طفل في بلداننا على التعليم، الرعاية الصحية، العلوم، والثقافة؛
- تعزيز مشاركة المرأة في صنع القرار؛ وتعميم المنظور الجندري، وبناء القدرات للمرأة ولمنظمات المجتمع المدنى؛
- دعم تمكين النساء والفتيات، فضلاً عن الجهود المبذولة لمكافحة الأمية، ومنع العنف القائم على نوع الجنس، والحد من معدلات التسرب من المدارس؛
  - تشجيع برامج الابتكار الصناعي، وتنمية المهارات لخلق فرص عمل للشباب؛
- معالجة احتياجات الأشخاص ذوي الإعاقة في إطار السياسات القائمة، وتشجيع مشاركتهم السياسية؛



- تحدي المفاهيم الخاطئة الدينية، وسوء استخدام الدين في اتصالاتنا العامة؛
- الانخراط في الوساطة والحوار، لحل النزاعات والتوترات عند نشوئها، ولا سيما عند إشراك الشباب؛
  - ممارسة الرقابة على النظام القضائي، من أجل تجنب أفضل لتطرف الشباب في السجون.

ونرحب بدعم الاتحاد البرلماني الدولي المستمر لمشاركة الشباب والبرلمانيين الشباب. ونطلب من الاتحاد البرلماني الدولي دعم أنشطة بناء القدرات والإرشاد للبرلمانيين الشباب على المستوى الوطني، وعقد مؤتمر إقليمي آخر للبرلمانيين الشباب في إفريقيا، في غضون عام أو عامين، لتقييم التقدم المحرز.

ونعرب عن شكرنا للجمعية الوطنية لنيجيريا، لاستضافتها المؤتمر الإقليمي الأول للبرلمانيين الشباب في أفريقيا بكفاءة وسخاء.





## 137<sup>th</sup> IPU Assembly

#### St. Petersburg, Russian Federation 14–18 October 2017



Governing Council Item 10

CL/201/10(i)-R.1 12 October 2017

#### Reports on recent IPU specialized meetings

(i) Regional Conference of Young Parliamentarians of Africa on Empowering youth: Enhancing political participation for more inclusive and peaceful societies

Abuja (Nigeria), 27-28 September 2017

The National Assembly of Nigeria and the IPU organized a Regional Conference of Young Parliamentarians of Africa on *Empowering youth: Enhancing political participation for more inclusive and peaceful societies*. The Conference took place in Abuja on 27 and 28 September 2017 and was part of a series of IPU regional events to empower young parliamentarians and promote youth participation in politics. The Conference brought together 32 young men and 16 young women parliamentarians from 15 countries, with the average age being 38. They were joined by over 100 young leaders of State assemblies, youth parliaments, civil society organizations, and international agencies.

Participants examined the current state of youth participation in Africa. They identified means and strategies to increase the number and influence of young MPs in parliaments, including through youth quotas. They resolved to call on political parties to open up space for young people and increase financial support to facilitate their running for public office. They also emphasized the important role of youth caucuses and networks in mobilizing action in parliaments, and the importance of working with grassroots youth organizations, student associations, and youth movements. Building on the Not Too Young To Run campaign undertaken to mobilize global action to lower the age of eligibility to run for office, the participants agreed to revisit existing legal frameworks in their respective countries.

The participants also examined the link between political participation and the prevention of violent extremism, and identified concrete measures to address the drivers of violent extremism, such as poverty, marginalization, gender inequality, and misgovernance. They committed to ensure that their countries have a plan of action to prevent violent extremism, able to respond to youth needs and interests, and to create legal frameworks, allocate resources and oversee the implementation of these plans. They also agreed to support educational and public awareness programmes to prevent conflict and extremism, and resolved to support the empowerment of women and girls and to eliminate discrimination and inequalities. As community leaders, the young MPs also highlighted their role in addressing religious misconceptions to foster an environment of dialogue, understanding, and peace.

The young parliamentarians welcomed the IPU's continued offer of support for youth participation and young parliamentarians, including through international and regional youth conferences, as well as through legislative support, capacity-building, and mentorship activities for young parliamentarians.





# Regional Conference of Young Parliamentarians of Africa Abuja, Nigeria

#### 27-28 September 2017 Outcome Document

Co-Rapporteurs: Hon. Raphael Igbokwe, Member of Parliament (Nigeria) and Hon. Munah E. Pelham-Youngblood, Member of Parliament (Liberia)

We, some 200 participants comprising 32 young men and 16 young women parliamentarians from 15 countries, gathered in Abuja, Nigeria on 27 and 28 September 2017 for a Regional Conference of Young Parliamentarians of Africa, entitled *Empowering youth: Enhancing political participation for more inclusive and peaceful societies*. The young parliamentarians worked in partnership with leaders of State assemblies, youth parliaments, civil society organizations and international agencies. The average age of the parliamentarians was 38.

Over the course of two days we examined and debated the issues of youth political participation and the prevention of violent extremism. We resolved that these issues are closely interlinked. The exclusion of young people from democracy and decision-making institutions can drive their inclusion in violent extremist groups. If violent extremism is to be prevented, young men and women need to be fully represented at decision-making tables, so that their voices and ideas can be loudly and clearly heard.

As the houses of the people, our parliaments are places of dialogue where diverse groups come together. In order to get policy right, including by adopting and ensuring implementation of relevant legislation and effectively holding our governments to account, all segments of society need to be represented, especially youth. We, as young representatives closest to our country's young men and women, are best placed to channel the views and concerns of youth to the decision-making table. Yet we are vastly underrepresented in parliament. We affirm the urgent need to step up efforts to enhance youth participation. We have heard enough talk, it is time to step up efforts and take strong and bold action now:

- Constitutions should embody youth participation. Laws should facilitate the election of young women and men, including through youth quotas and the lifting of high age restrictions to run for office. If you are old enough to vote, you are old enough to run!
- Well-thought-out and well-funded policies and programmes should empower young women and men politically, socially, economically and culturally. Youth parliaments, councils and other types of youth associations are among the many vehicles to this end. School and civic education should place greater emphasis on preparing children and young people for engagement in politics and on nurturing aspirations for public service.
- Political parties should open space for young people, both women and men. They cannot
  continue using young people to rally votes, campaign and garner support without also giving
  them a seat at the table. They should instead enlist young people as candidates and support
  them as a fair, win-win proposition.
- Given the important role of finance in electoral campaigns, public funding should be ensured for the youth wings of political parties. It is also essential to cap campaign funding, to level the playing field.

 Last but not least, youth should back youth. Young parliamentarians should be encouraged to support, coach and share their networks with young candidates. It is also time for young people to take action themselves and grow their own social capital, by engaging strongly with their communities, contributing to their development and proving themselves valuable to the people. Power is never given, it must be earned!

We are well aware that our power is derived from the people we represent, and therefore our main responsibility is to stay close to the constituencies that have given us their trust. We reaffirm the importance of sustained engagement with our communities between elections, to continuously receive their feedback. This can be achieved through digital and non-digital means, such as town halls.

Cross-party youth caucuses and networks should be promoted as a key way for young MPs to consolidate their efforts and address issues of common concern. Mentorships and capacity-building activities are other ways to strengthen the impact of young MPs in influencing change.

We call on IPU to support us and our parliaments in achieving these ends.

We salute the work being done in Nigeria to lower ages of eligibility through the "Not Too Young To Run" campaign, and we endeavour to spread this campaign beyond Nigeria's borders. We are also inspired by the work of the Forum of Young Parliamentarians of Nigeria, which is acting as a link between Nigerian youth and the country's government and parliament. We place high hopes in the new endeavour spearheaded by the Forum to ensure that 20% of the public funding for political parties be granted to their youth wings.

We resolve to follow up in our respective countries on the discussions held and decisions taken during this Regional Conference, including by:

- Reporting to our respective parliaments on the recommendations adopted here and sharing them with our colleagues;
- Supporting and mentoring young candidates in coming elections at both local and national levels:
- Lobbying other parliamentarians and politicians, of all ages, to introduce measures for the
  enhancement of youth participation, be it through quotas or alignment of the minimum age for
  candidates with that required to vote;
- Sharing the knowledge that we acquired during the Conference with young people in our communities and with civil society youth groups.

The risks of excluding young people from political decision-making and eroding their trust in our democracies are grave, contributing to apathy, discontent, and even violent extremism. But political marginalization is one of many such drivers in Africa, including lack of education, lack of socioeconomic opportunities, unemployment, poverty, inequality, and discrimination. One worrying issue raised during our discussions is a tendency among politicians to use religion in their electoral campaigns, which exacerbates differences and closes communities, even in societies untroubled by such phenomena a few years back.

Economic justice, respect for diversity and equal access to opportunity are better weapons against violent extremism than military or security activities. While necessary, such activities address only the symptoms of deeper problems, and not their root causes as needed to secure sustainable peace.

What is required is a more comprehensive response, targeting the deeper causes of violent extremism while helping to protect and fulfil human rights, democracy and good governance. We agree that the essence of leadership for young parliamentarians is in the action we take to counter misgovernance, poverty, inequality and discrimination, and therefore resolve to do the following:

- Ensure that our countries have a plan of action for the prevention of violent extremism, bringing the perspectives of youth to policymaking, the creation of legal frameworks consistent with international human rights commitments, and the oversight of implementation, resource allocation and delivery;
- Support policies and laws to help prevent violent extremism through a comprehensive and holistic approach that addresses its many drivers;

- Conduct effective oversight of security-focused interventions to ensure that they are grounded in, and compliant with, human rights laws and norms, and the rule of law generally;
- Support ambitious educational programmes that promote peace and human rights, are gendersensitive, and help counter narratives conducive to violent extremism;
- Push our governments to allocate more resources to ensuring access to education, healthcare, science and culture for every child in our respective countries;
- Promote women's participation in decision-making; mainstream gender perspectives and build capacity for women and civil society groups;
- Support the empowerment of women and girls as well as efforts to combat illiteracy, prevent gender-based violence and reduce school dropout rates;
- Promote industrial innovation and skills development programmes to create jobs for young people;
- Address under existing policies the needs of persons with disabilities, and encourage their political participation;
- Challenge religious misconceptions and the misuse of religion in our public communications;
- Engage in mediation and dialogue to resolve conflicts and tensions as they arise, in particular when young people are involved;
- Exercise oversight of the judicial system so as to better avoid the radicalization of young people in prisons.

We welcome IPU's continued support for youth participation and young parliamentarians. We ask IPU to support capacity-building and mentorship activities for young parliamentarians at national level and to convene another Regional Conference of Young Parliamentarians of Africa, in one or two years, to take stock of progress made.

We express our thanks to the National Assembly of Nigeria for hosting the First Regional Conference of Young Parliamentarians of Africa with efficiency and generosity.